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PROTOKÓŁ NR XXXVII/2022
z XXXVII sesji Rady Gminy Narewka

w dniu 30 marca 2022 r.
(początek sesji - godz. 08.00, koniec - godz.13,39)

Miejsce obrad: sala konferencyjna Urzędu Gminy Narewka.
Prowadzenie obrad: Przewodniczący Rady Gminy A. Romańczuk.

Liczba radnych uczestniczących w sesji: 13.
Listy obecności radnych uczestniczących w sesji - w załączeniu do protokołu (załącznik nr 1). 

Obrady  XXXVII  sesji  Rady  Gminy  Narewka  otworzył  Przewodniczący  Rady  –  p.  A.
Romańczuk,  który  powitał  wszystkich  uczestniczących  w sesji.  Następnie  Przewodniczący
Rady wyjaśnił,  że sesja zwołana została na wniosek wójta i  na podstawie listy obecności
stwierdził, że w obradach udział bierze 13 radnych, co stanowi ilość, przy której Rada Gminy
może  obradować  i  podejmować  prawomocne  uchwały.  Radni  potwierdzili  obecność  w
systemie  do  głosowania.  (Załącznik  Nr  1a).  Przewodniczący  obrad przedstawił  porządek
obrad,  przedstawiający się następująco: 

1. Otwarcie obrad XXXVII sesji Rady Gminy Narewka.
2. Przedstawienie porządku dziennego i ewentualna jego zmiana.
3. Stan dróg gminnych, powiatowych i wojewódzkiej na terenie gminy Narewka.
4. Utworzenie żłobka na terenie gminy Narewka.
5. Utworzenie Centrum Sportu i Edukacji w Narewce. 
6.  Realizacja  budowy zapory  na granicy  polsko – białoruskiej  na odcinku Puszczy

Białowieskiej w gminie Narewka. 
7. Informacja o stanie bezpieczeństwa i porządku publicznego na terenie gminy.
8. Sprawozdanie z działalności Wójta Gminy w okresie między XXXV, a XXXVII sesją

Rady Gminy.
9.  Informacja  Przewodniczącego  Rady  dotycząca  zgłaszanych  między  sesjami

interpelacji i zapytań oraz podpisaniu protokołów z XXXIV, XXXV i XXXVI sesji.
10.  Sprawozdania  Przewodniczących  Komisji  z  prac  komisji  w  okresie

międzysesyjnym.
11. Podjęcie uchwał w sprawie:

1. udzielenia pomocy finansowej; 
2.  udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Hajnowskiemu;  
3. zmian w budżecie Gminy Narewka na rok 2022;  
4. zmiany  Wieloletniej  Prognozy  Finansowej  Gminy  Narewka na  lata

2022-2030;
5. przekazania petycji według właściwości; 
6. w  sprawie  Gminnego  Programu  Profilaktyki,  Rozwiązywania

Problemów Alkoholowych i Przeciwdziałania Narkomanii   w Gminie Narewka na
lata 2022-2025;

7. uchwalenia programu osłonowego „Korpus Wsparcia Seniorów” na
rok 2022; 

8.  ustalenia  wysokości  ekwiwalentu  pieniężnego  dla  strażaków
ratowników  ochotniczej  straży  pożarnej,  którzy  uczestniczyli  w  działaniu
ratowniczym, akcji ratowniczej, szkoleniu lub ćwiczeniu;



9. wyznaczenia miejsca do prowadzenia handlu w piątki i soboty przez
rolników i ich domowników oraz określenia zasad prowadzenia handlu w piątki i
soboty przez rolników i ich domowników na wyznaczonym miejscu; 

10. wprowadzenia Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz
zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Narewka w 2022 r.;

11.  niewyrażenia zgody na wyodrębnienie funduszu sołeckiego;
12.  zaopiniowania  wniosku Nadleśnictwa Browsk  o uznanie  lasów za

lasy ochronne;
13.  zasad wynajmowania lokali wchodzących w skład mieszkaniowego

zasobu Gminy Narewka.
12. Informacja o działalności stałych komisji rady za 2021 rok.
13.  Sprawozdanie  z  realizacji  Gminnego  Programu  Rozwiązywania  Problemów
Alkoholowych i Przeciwdziałania Narkomanii za 2021 rok.
14. Sprawozdanie z działalności Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Narewce w 2021
roku.
15. Działalność GOK i świetlic samorządowych.
16. Działalność turystyczna na terenie gminy.
17. Wolne wnioski. 
18. Zamknięcie obrad XXXVII  sesji Rady Gminy Narewka.

Do  punktu  3-go.  Stan  dróg  gminnych,  powiatowych  i  wojewódzkiej  na  terenie
gminy Narewka. (Minuta 6:32-55:43)

Radny Sejmiku Województwa Podlaskiego i Dyrektor ZDP w Hajnówce M. Janowski:
Szanowny  Panie  przewodniczący,  Panie  i  Panowie radni,  Panie  wójcie,starosto,  Szanowni
Państwo.  W punkcie jest  stan dróg wojewódzkich,  powiatowych i  gminnych.  I  chcę tutaj
powiedzieć, że stan dróg się coraz bardziej pogarsza i ze względów wiadomych, ze względu
na budowę zapory  na  granicy,  ze  względu na ciężki  sprzęt  który  porusza  się,  ale  też  ze
względu  na  bardzo  duże  natężenie  przeładunku  na  przejściu  granicznym,  bardzo  dużo
towarów, gazu, paliwa i innych rzeczy przechodzi przez gminę Narewka. I natężenie ciężkiego
sprzętu  jest  bardzo  duże  i  sami  Państwo  widzicie,  że  drogi  się  pogarszają.  Ja  chciałem
podziękować dla was, dla radnych, dla wójta za współpracę z zarządem dróg województwa w
temacie  drogi  wojewódzkiej  i  tutaj  jak  zaczęliśmy  2  lata  temu  od  naprawy  odcinka  ze
Świnoroj do Narewki, w tamtym roku była naprawa chodnika z waszym udziałem, z dotacją
urzędu  gminy.  Wiem,  podjęliście  uchwałę  w  sprawie  dotacji  do  chodnika  na  drodze
wojewódzkiej  w  miejscowości  Narewka.  Dzisiaj  bardzo  proszę  o  wsparcie  i  pomoc.  Jest
przygotowana uchwała w sprawie wsparcia 200 000 na naprawę chodnika w Świnorojach.
Mam nadzieję, że odcinek od szerokich torów przed Narewkę, Świnoroje do obwodnicy -
tutaj wyjeżdżając  z lasu, przed zakrętem na prawo, ma być obwodnica drogi wojewódzkiej.
Ten odcinek zostanie naprawiony,  będzie położona nakładka i to będzie zrobione w tym
roku. Jest to bardzo ważne, bo ten odcinek drogi stanie się częścią po wybudowaniu. Mam
nadzieję, że po wybudowaniu drogi Zwodzieckie - Juszkowy Gród i Tarnopol - Siemianówka
stanie się drogą albo powiatową, albo gminną. Tak, szanowni Państwo, jak nastąpiło to przy
budowie Nowosady – Zabłudów, czy w miejscowości Trześcianka, przed budową drogi udało
się mi położyć nakładkę w Trześciance i teraz przed zakończeniem robót, udało się położyć
nakładkę w tamtym roku do mostu.  I  powstało  nawet  ponad  4  km,  a  ta  droga  już  jest
przekazana.  Dzisiaj  Zarząd  Powiatu  podejmie  uchwałę  o  przyjęciu  tej  drogi.  Jeżeli  nie



przejmie tej drogi, przekażę dla gminy i będzie to droga gminna. A jeżeli  zostawi w gestii
Zarządu Dróg Powiatowych to będzie droga powiatowa. Cały odcinek Starodroże zrobione i
to tak liczę, że w tym miejscu zostanie to zrobione i  zostanie nam odcinek Starodroża w
Lewkowie. A i tutaj trzeba do skrzyżowania zrobić tą nakładkę. Natomiast, Szanowni Państwo
zaczyna się okres niepewności. Ta droga jest przewidziana w nowej perspektywie unijnej do
przebudowy.  Jest  na  trzecim  miejscu  w  planie  transportowym.  Jest  przewidziana  do
przebudowy i na dzień dzisiejszy, na tą chwilę pieniędzy starcza na 4 drogi. Ma być 5 dróg
ujętych w planie transportowym do przebudowy i wystarcza pieniędzy na 4 drogi. Może ta
sytuacja się zmienić, bo przed wybuchem wojny na Ukrainie tona asfaltu, tak w przybliżeniu
wynosiła 1930 zł, a obecnie, nie wiem, na tą chwilę, ale po wybuchu wojny po tygodniu po
od wybuchu wojny kosztowała tona asfaltu 3980 zł i to mówię netto. Są to duże pieniądze,
wzrosły koszty.  Sami Państwo widzicie jaka jest sytuacja.  Dziękuję także mieszkańcom, że
monitorują  i  piszą,  powiadamiają  Marszałka,  Zarząd  Dróg  Wojewódzkich.  Monitorują  i
mówią o stanie tej tych dróg. To tyle Panie przewodniczący odnośnie przekazania. Jeżeli są
pytania to bardzo proszę.

Radna  W.  Bondaruk  wystąpiła  z  zapytaniem  o  opublikowanie  Regionalnego  Planu
Transportowego Województwa Podlaskiego. 

Radny Sejmiku Województwa Podlaskiego i Dyrektor ZDP w Hajnówce M. Janowski
wyjaśnił, że nie potrafi powiedzieć.

Radna W. Bondaruk wystąpiła z zapytaniem skąd M. Janowski posiada informacje, że
droga zajmuje trzecie miejsce. 

Radny Sejmiku Województwa Podlaskiego i Dyrektor ZDP w Hajnówce M. Janowski
stwierdził, że wie. 

Radna  W.  Bondaruk wystąpiła  z  zapytaniem  o  informacje  na  temat  rozpatrzenia
wniosków konsultacyjnych, czy będą wydane opinie. 

Radny Sejmiku Województwa Podlaskiego i Dyrektor ZDP w Hajnówce M. Janowski:
wyjaśnił, że nic nie wie w tym  temacie. Następnie omówił procedurę z tym związaną. 

Radna W. Bondaruk zapytała, czy M. Janowski mógłby z doświadczenia wyjaśnić, kiedy
mieszkańcy się dowiedzą jak zostały potraktowane te wnioski konsultacyjne, jak się do nich
odniesiono i czy zostanie to w najbliższym czasie wyjaśnione. 

Radny Sejmiku Województwa Podlaskiego i Dyrektor ZDP w Hajnówce M. Janowski
podkreślił,  że nie wie, nie jest w stanie wszystkiego wiedzieć i  nie potrafi  powiedzieć jak
wnioski będą rozpatrywane i jakie będą podejmowane decyzje. Następnie omówił procedurę
postępowania przez komisję zajmującą się tymi wnioskami. Powiedział: Wszędzie tak jest i u
was na radzie gminy też jest powołana komisja. Komisja przedstawia stanowisko swoje dla
komisji Infrastruktury i Rozwoju czy, czy socjalnej,  nie wiem jakie u was komisje...  Komisje
podejmują  decyzję,  idą  wnioski  z  tych  komisji  do  Pana  wójta,  czyli  z  tych  komisji  idzie
wniosek do zarządu. Akceptuję lub nie akceptuję, później idzie na sejmik wojewódzki. Planu
transportowego żeśmy jeszcze nie przyjmowali.

Radna W. Bondaruk zauważyła, że można by było przyjąć, że jeżeli pozytywnie komisja
się ustosunkuje do wniosków które były składane w formularzach konsultacyjnych to pozycja



naszej  drogi  687 może się  zmienić w planie transportowym o co wnioskowało większość
mieszkańców.

Radny Sejmiku Województwa Podlaskiego i Dyrektor ZDP w Hajnówce  M. Janowski:
Proszę Panią, ja nie wiem jak może być stanowisko sejmiku województwa. Kiedy załóżmy jest
tam miejscowość x na gminie Narewka, komisja się zebrała, społeczna, czy jakaś tam, czy
budowy tej drogi miejscowości x idzie na komisję. Komisja przyjmuje, wójt akceptuje ale rada
gminy  w  głosowaniu  mówi,  że  nie.  Takie  są  sytuacje  i  tą  sytuacje,  gmina,  w  powiecie,
województwie  i  także  w  sejmie.  Czyli  nie  do  końca  stanowisko  danej  komisji,  panelu
ekspertów jest takie, a nie inne, bo może to być związane z różnymi czynnikami. I tutaj, jeżeli
chodzi o tą drogę, to czynnik konfliktu na granicy jest bardzo, bardzo duży. 

Radna W. Bondaruk podkreśliła, że w formularzach konsultacyjnych bardzo wyraźnie
wykazano,  że popełniono szereg błędów, które dotknęły drogę wojewódzką. Powiedziała:
Na początku tego, co ja wciąż wiem, ma pozycję 4-tą. Pan mówi o pozycji 3-ciej. Tymczasem
wynika  jasno,  że  gdyby  przeprowadzono  właściwie  różne  postępowania,  ta  droga
wojewódzka powinna mieć pozycję 1-szą.  I dzisiaj nie debatowalibyśmy nad tym, czy ona
będzie  zrealizowana,  czy  też  nie  będzie.  Pan  już  dzisiaj  wspomniał,  że  starczy  pieniędzy
zaledwie  na  cztery  drogi.  Obawiam się,  że  starczy  co najwyżej  na  dwie.  A  nasza  znowu
pozostanie spoza listy.

Radny Sejmiku Województwa Podlaskiego i Dyrektor ZDP w Hajnówce M. Janowski:
Panie Przewodniczący ze względu na czas, jestem umówiony na 9:00. Mam ważne spotkanie.
Chcę odpowiedzieć. Pozycja w planie transportowym nie jest jednoznaczna z budową drogi.
Nie jest jednoznaczna z budową drogi, ponieważ to Zarząd i Radni Wojewódzcy podejmują
ostateczną decyzję. I może być na pierwszym miejscu, i może być na piątym miejscu. Jeżeli
radni  podejmą  taką  decyzję,  że  droga  z  pozycji  5-tej  ma  być  budowana,  to  będzie
wybudowana. Droga z pozycji piątej. 

Radna W. Bondaruk: to Pan nie zmartwił.

Radny Sejmiku Województwa Podlaskiego i Dyrektor ZDP w Hajnówce M. Janowski:
Ale to Pani sama jest radną i wie, że tutaj, mimo że największy panel ekspertów tutaj był i
doradzał  dla  gminy.  Jeżeli  radni  przegłosują,  bo  będą  uważali,  że  że  się  nie  zgadzają  z
panelem ekspertów i chcą inaczej, bo widzą inaczej, to swoje stanowisko z pozycji swoich
wyborców, mieszkańców gminy, mieszkańców gminy Narewka, to zdecydują inaczej. 

Radna W. Bondaruk: Dobrze Panie Dyrektorze. Ja jestem przekonana, że Rada Gminy
Narewki będzie optować za tym, żeby znalazła się na pierwszym miejscu. Mam nadzieję, że
również radni Wojewódzcy będą za tym samym. Dziękuję bardzo.

Radny Sejmiku Województwa Podlaskiego i Dyrektor ZDP w Hajnówce M. Janowski:
ledwo,  ledwo  nie  popełniliśmy  falstartu.  Mało  brakowało  żeby  radni  Wojewódzcy
zagłosowali  przeciwko budowie  tej  drogi.  Tylko  moja  spostrzegawczość  doprowadziła  do
tego że radni Wojewódzcy nie zagłosowali przeciwko budowie tej drogi.

Radna W. Bondaruk: to co pan przed chwilą powiedział, przepraszam, że użyję takiego
określenia,  jest po prostu niepoważne. Że radni  Wojewódzcy mogliby w ogóle nie zrobić
drogi  wojewódzkiej  687, która jest w dramatycznym stanie. Która jest najgorszą drogą w
województwie  podlaskim.  Nie  ma  gorszej  drogi.  Do  tego  jest  drogą  strategiczną,  która



prowadzi  do  przejścia  granicznego  w  Siemianówce.  I  Pan  dyrektor  tutaj,  Pan  radny....
jednocześnie mówię o tym, że radni Wojewódzcy mogliby zagłosować inaczej.

Radny Sejmiku Województwa Podlaskiego i Dyrektor ZDP w Hajnówce M. Janowski:
proszę  wybaczyć.  Pani  radna,  Panie  przewodniczący.  Odpowiem w ten  sposób.  Przejście
graniczne może być jutro zamknięte i co wtedy.

Radny  Sadowski  S.  zauważył,  że  na  odcinku  Świnoroje  –  Skupowo  i  Tarnopol  –
Siemianówka   już  nie  ma  po  czym  jechać,  a  następnie  wystąpił  z  zapytaniem  o  plany
związane z wymianą nawierzchni na tych odcinkach. 

Radny Sejmiku Województwa Podlaskiego i Dyrektor ZDP w Hajnówce M. Janowski:
Uzupełnianie ubytków jest naturalne do funkcjonowania drogi. 

Radny  A.  Charkiewicz wystąpił  z  zapytaniem  o  uzupełnienie  ubytków  w  drodze
powiatowej Lewkowo Stare – Suszcza. 

Radny Sejmiku Województwa Podlaskiego i Dyrektor ZDP w Hajnówce M. Janowski:
wyjaśnił, że ubytki uzupełniane są destruktem tj. materiałem, który nie gwarantuje dobrej
regeneracji.  W miarę  sprzyjających  warunkach atmosferycznych  ubytki  uzupełniane będą
grysem i emulsją. 

Starosta  Hajnowski  Andrzej  Skiepko:  Panie  Przewodniczący,  Panie  Wójcie,Wysoka
Rado, Szanowni Państwo. Ja chciałbym troszkę więcej optymizmu. Po wczorajszej wygranej
Polski  ze  Szwecją,  którą  tak  naprawdę  przewidziałem,  wykonałem  kilka  telefonów,
przewidziałem wynik 2:0.  Niektórzy  się  uśmiechali,  również nasi  komentatorzy  ale dzisiaj
możemy pogratulować naszym piłkarzom, naszemu trenerowi Michniewiczowi i Prezesowi,
który jest tak naprawdę z Białegostoku. Szanowni Państwo. Uzupełniając wypowiedź Pana
Dyrektora  i  Radnego  Sejmiku  Województwa  Podlaskiego  Pana  Mikołaja  Janowskiego.
Chciałem dodać, że odbyło się robocze spotkanie Dyrektorów Zarządów Dróg Wojewódzkich
na terenie  powiatu  hajnowskiego odnośnie  stanu dróg  wojewódzkich.  Na tym spotkaniu
mówiliśmy  o  tragicznej  sytuacji  na  naszej  drodze  wojewódzkiej,  którą  przejeżdżaliśmy
wszyscy razem wspólnie. Od razu była decyzja. Była też Pana Dyrektora o bezprzetargowym
uzupełnieniu ubytków w okolicach Planty i te odcinki zostały zrobione. Wiadomo przetarg,
może bez przetargu można zrobić  pewne działania do kwoty 150 000 ale takie działania
zostały zrobione. To, co powiedział też Pan Radny, Pan Mikołaj Janowski, kolejne naprawy
będą robione w okolicach Lewkowa. Ale również tutaj ta nakładka, przede wszystkim koło
Skupowa i teraz Szanowni Państwo przechodząc do stanu dróg powiatowych i w zasadzie
planach, które my założyliśmy na 2022 rok. Jeżeli chodzi o drogi powiatowe chcę kilka takich
informacji  przekazać  niezwiązanych  z  drogami.  Przede  wszystkim  uruchomiliśmy  już
mieszkania  treningowe,  związane  ze  specjalnym  ośrodkiem  szkolno-wychowawczym  w
Hajnówce.  Dlatego  tutaj  jest  też  prośba,  apel  do  Rady,  Wójta  i  rodziców  ,  którzy  mają
niepełnosprawne  dzieci  aby  skorzystały  z  oferty  specjalnego  ośrodka  szkolno-
wychowawczego,  który  tak  notabene  działa  od  wielu  wielu  lat.  Natomiast  pozyskaliśmy
dodatkowe środki na wybudowanie czy wyremontowanie mieszkań treningowych, aby tam
pewne zajęcia z osobami niepełnosprawnymi przeprowadzać. Również sprawdza się to, co
zakładaliśmy, aby porady prawne odbywały się na terenie nie tylko Hajnówki ale również
gminy. Nasza była propozycja taka aby były to Kleszczele i Narewka i z tego wynika, że to był
też strzał w dziesiątkę. Bo porady te cieszą się bardzo dużą popularnością w każdy czwartek o
12:00  tutaj  w  Urzędzie  Gminy  Narewka.  Również  zachęcam  do  skorzystania  z  dotacji  w



ramach Czystego Powietrza. Tak, jak Państwo wiecie, mamy zatrudnionego pracownika w
Starostwie,  który  zajmuje  się  odnawialnymi  źródłami  energii.  I  warto  skorzystać  z  tych
środków,  bo  one  ciągle  jeszcze  są.  Kto  złoży  wniosek  i  zostanie  zaakceptowany,  może
skorzystać z dużych dotacji. Również zachęcam do przyjścia uczniów z klas VIII do naszych
szkół. Liceum nr 1 jest wprowadzona klasa z przygotowaniem wojskowym we współpracy z
Ministerstwem Obrony Narodowej. W tym roku będzie mogła stać na pewno, po raz drugi
nabór  do  klasy  pierwszej  liceum  nr  2.  Bardzo  wysoka  pozycja  jeżeli  chodzi  o  rankingi.
Zachęcam  do  tego  ogólniaka  i  jak  również  otwieramy  nowe  kierunki  w  Zespole  Szkół
Zawodowych. Może nie kierunki, ale naukę związaną i z odnawialnymi źródłami energii w
Zespole  Szkół  Zawodowych  ale  również  w  kierunku  takim,  aby  absolwenci  mogli  pracę
uzyskać  w najbliższych  naszych  przedsiębiorstwach,  a  tutaj  mam na myśli  PRONARze.  W
poniedziałek  podpisaliśmy umowę na  dokumentację  na  prace  poscaleniowe Mikłaszewo,
Planta,  Eliaszuki.   Na  tym spotkaniu  z  wykonawcą  poprosiłem aby  odbyło  się  spotkanie
pracowników starostwa z sołtysami poszczególnych miejscowości, aby niczego nie przeoczyć.
Tak  jak  mówiłem  Szanowni  Państwo,  ogłosiliśmy  przetarg  w  grudniu,  a  dopiero  teraz
rozstrzygnęliśmy. Niestety procedury odwołania, to wszystko trwa ale najważniejsze, że już
podpisaliśmy umowę i na tym spotkaniu przekazałem taką bardzo ważną informację, aby
wykonawca już mógł się starać o wycinkę drzew, tam gdzie będzie tego wymagała potrzeba.
Jak również pozwolenia wodnoprawne, które tak jak Państwo wiecie wymagają dłuższego
czasu,  aby  uzyskać  pozwolenie.  Dzisiaj  też  podpisujemy  umowę  z  Panem  Marszałkiem,
dlatego taki dzień bardzo napięty. Jeszcze mam zarząd i wyjazd do Białegostoku z Panem
Marszałkiem  odnośnie  remontu  dróg  powiatowych  na  terenie  powiatu  hajnowskiego.
Dotyczy  to  również  gminy  Narewka.  I  to  takich,  Szanowni  Państwo  informacji  skrót.
Natomiast, jeżeli chodzi o plany modernizacji, czy też napraw dróg powiatowych na terenie
gminy  Narewka  2022  roku  więc  to  tak:  Modernizacja  ulicy  Lipowej  w Siemianówce.  Już
jesteśmy na liście rankingowej. W tej chwili procedura wyłaniania wykonawcy, czyli przetarg
na  przebudowę  tej  drogi.  Oczywiście  w  ramach  Rządowego  Funduszu  Rozwoju  Dróg.
wspólnie  z  gminą  Narewka,  za  co  serdecznie  dziękuję.  Nakładka  asfaltowa  z  Lewkowa
Nowego do Podlewkowia, nakładka 4 cm w ramach środków pozyskanych przez Zarząd Dróg
Powiatowych od Marszałka Województwa Podlaskiego. Również działania regeneracyjne na
odcinku Podlewkowie – Zabłotczyzna, dokumentacja na drogę powiatową Narewka - stacja
PERN.   Do  jutra  ma  być  złożona  już  ostatecznie.   Też  tak  jak  Państwo  pamiętacie,  tyle
problemów związanych z pozwoleniami, z decyzjami wodno-prawnymi wydłużyły wykonanie
tej dokumentacji. Ale jutro już jest odbiór i ważne, że wykonawcą był również przedsiębiorca
z  Białegostoku,  gdzie  mieliśmy  taki  bardzo  dobry  kontakt.  Szybki  na  uzupełnianie  tych
niedociągnięć, które były w przygotowaniu dokumentacji. Również rozstrzygnęliśmy przetarg
na  dokumentację  Krzywiec  –  Krynica.  Natomiast  na  odcinku  Krynica  -  Bernacki  Most
zakupiliśmy mapy do celów projektowych.   To  też  jest  duży koszt,  ze  względu na to,  że
przebieg drogi będzie całkiem inny niż w tej chwili ma to miejsce, gdyż w wielu miejscach po
prostu wchodzimy w działki Lasów Państwowych, czy też odwrotnie. Dlatego też tańszym
sposobem byłoby kupienie mapy do celów projektowych i zrobienie również dokumentacji
również na tym odcinku. Udało się do końca lutego odkrzaczyć drogę powiatową na odcinku
Gruszki - Olchówka  - Siemianówka. Wykonawca, który miał czas do 28 lutego wyrobił się,
chociaż bardzo często i wy jako Radni, ale i mieszkańcy zwracali uwagę, aby jak najszybciej to
zrobić. Zostało zrobione i to naprawdę w skali od jeden do sześciu, to naprawdę szóstka. Były
podcinane również drzewa. Miałem też sygnały od mieszkańców, dlaczego wycinać, że zaraz
wytniecie pewnie te piękne lipki.  Nie, będzie tylko podcinka, natomiast o żadnym wycinaniu



lipek nie ma mowy. Szanowni Państwo. To, co Pan Dyrektor wspomniał o niszczeniu dróg
powiatowych na terenie całego powiatu, tutaj skala jest może mniejsza, w porównaniu z tym
co się  dzieje  przy  samej  granicy.  Jeżeli  chodzi  o  gminę  Czeremcha,   Dubicze  Cerkiewne,
Białowieża,  tam  w  pewnych  momentach  była  masakra.  Nie  mogli  nawet  mieszkańcy
wyjechać ze swoich posesji, ale na szczęście mamy porozumienia i z wojskiem i z firmą, która
wykonuje zaporę na granicy państwa o ich remoncie. Najważniejsze, aby wnioski o ubytkach
zgłaszać do Pana Wójta,  a Pan Wójt na piśmie przesyła do nas.  Aby jak najwięcej takich
informacji też przekazywać, bo ustaliliśmy, że większe naprawy będą po wybudowaniu już
zapory na granicy. W tym też celu złożyliśmy dwa bardzo ważne pisma. Pierwszy do Pana
Premiera za pośrednictwem Pana Wojewody o odbudowie dróg zniszczonych, powiatowych
po wybudowaniu. Ale tak jak ustaliliśmy te zadania będą realizowane już po wybudowaniu
zapory  na  granicy.  Również  z  firmą  Budimex  podpisaliśmy  stosowną  umowę.  W  moim
imieniu podpisał Zarząd Dróg Powiatowych Pan Dyrektor Mikołaj Janowski o prawie 60 km
dróg,  na  terenie  gminy  Narewka  przede  wszystkim  Siemianówka  Olchówka  -  Narewka,
Narewka – Mikłaszewo – Siemianówka. Natomiast dzisiaj nie byłem w pracy, byłem w domu i
przejeżdżało 5 ciężkich samochodów przez samo Lewkowo, czyli ta trasa Suszcza -  Eliaszuki –
Lewkowo, również jest uczęszczana. Nawet pytałem kierowców, dlaczego to się tak dzieje.
GPS  prowadzi  przede  wszystkim tych  kierowców,  którzy  są  spoza  pewnie  województwa.
Także tutaj będziemy też aneksować w tym zakresie umiejscowienie tej drogi do realizacji.
Na mój wniosek Związek Powiatów Województwa Podlaskiego,  ale i  wszyscy Starostowie
wyrazili zgodę o złożeniu specjalnego wniosku do Ładu Polskiego przez Związek powiatów
województwa podlaskiego na modernizację dróg, które znajdują się w obrębie granicy. I taki
odcinek wskazałem z Siemianówki do Leśnej. Tam kwota nieduża 800 000.- ale dzieląc to na
6 powiatów wychodzi  po 130 000,-.  Także tak naprawdę dwutorowo idziemy w kierunku
modernizacji tych dróg, oraz odbudowy przez firmy, które niszczą, plus Wojsko, ale również
chcemy skorzystać z Polskiego Ładu. Również, przypomnę tylko 6 grudnia było spotkanie w
Krynkach  Pana  premiera  Mateusza  Morawieckiego  z  samorządowcami  z  terenów
przygranicznych  i  tam  była  deklaracja  o  specjalnej  zakładce  na  budowę  i  modernizację
przebudowy dróg. Ale już po wybudowaniu zapory na granicy polsko – białoruskiej. Szanowni
Państwo. Tak naprawdę najważniejszymi ciągami dróg powiatowych, na terenie naszej gminy
to  jest  bez  wątpienia  Siemianówka  –  Leśna  –  Narewka,  następnie  Suszcza  -  Eliaszuki  –
Lewkowo,  Siemianówka - Olchówka - Narewka i też dochodzi kolejna bardzo ważna droga, o
której  już  dzisiaj  wspomniałem z  Narwi  przez Krzywiec  do Podlewkowia,  gdyż  łączy dwa
zakłady tej samej firmy Pronaru w Narewce i w Narwi. Pracownicy przejeżdżają, jak również
przewożące  towary  tą  drogą.  Natomiast  pozostałe  mają  znaczenie  bardziej  lokalne  ale
niezwykle  ważne  jeżeli  chodzi  o  stronę  turystyczną.  Dlatego  też  bieżące  naprawy  będą
realizowane w ramach środków, tak jak tutaj Pan Dyrektor wspomniał. Każda decyzja jest
analizowana przez komisję,  później  komisja przekazuje na zarząd.  Na szczęście z tym nie
mam akurat problemu. Akceptujemy to, co w zasadzie planujemy i później rada zatwierdza
albo też nie. Natomiast w tym przypadku, jeżeli chodzi akurat o drogi powiatowe i tutaj na
terenie  gminy  Narewka  radni  nie  mają  wątpliwości,  że  te  ciągi  są  niezwykle  ważne,  bo
prowadzą do niezwykle ważnego punktu, punktu przeładunkowego w Siemianówce.  Chociaż
tak jak Pan Mikołaj powiedział, no sytuacja, ta militarna, ta polityczna jest niezwykle trudna i
ciężko cokolwiek przewidzieć. Ale miejmy nadzieję, że ten konflikt bardzo szybko się skończy
i wrócimy do normalnej pracy. Pewnie będą pytania z przyjemnością odpowiem, ale jeszcze
chcę bardzo serdecznie podziękować Panu Wójtowi, Paniom i Panom Radnym, Mieszkańcom
naszej gminy, za takie otwarte serce, jeżeli chodzi o uchodźców z Ukrainy. Naprawdę tyle



serdeczności,  czy  przyjezdni  mieszkańcy,  którzy  musieli  opuścić  nagle  swoje  miejsce
zamieszkania  mają  tutaj  oparcie  w  całym  powiecie.  Myślę,  że  jest  około  400  osób
przebywających  z  Ukrainy.  Natomiast  w  wykazach  tych  dotacji  jest  140  osób  i  jest
fantastyczna  opieka  w tych  miejscach  gdzie  przebywają,  również  w szkołach,  bo  już  się
niektórzy uczą. Miałem możliwość akurat przyjęcia dwóch rodzin, w zasadzie dwóch mam z
dzieciakami. Niezwykle wzruszające spotkanie, ale myślę, że nasza pomoc i zaangażowanie, i
mieszkańców,  i  wszystkich,  parafii  bez  względu  na  wyznanie  jest  godne  podkreślenia.
Właśnie również dzisiaj ja serdecznie dziękuję. Jeżeli będę będą pytania, to bardzo proszę.

Radna W. Bondaruk wystąpiła z zapytaniem dotyczącym udostępnienia porozumienia
w sprawie naprawy dróg z firmą BUDIMEX. Starosta Hajnowski wyjaśnił,  że porozumienie
zostanie udostępnione. 

Radna B.  Birycka  wystąpiła  z  apelem o  jak  najszybsze  uzupełnienie  ubytków drogi
powiatowej Siemianówka Mikłaszewo – Leśna,  w szczególności przed miejscowością Leśna.
Starosta Hajnowski  podkreślił,   że zna stan nawierzchni  tej  drogi  i  wyraził  przekonanie o
możliwości  wykonania  naprawy  tej  drogi  ze  środków  pochodzących  z  Polskiego  Ładu.
Następnie B. Birycka wystosowała podziękowanie za ścięcie topoli. 

Radna K. Szwarc złożyła wniosek w sprawie modernizacji ul. Mickiewicza w Narewce.
Następnie  zgłosiła  wniosek  w  imieniu  radnej  K.  Miszczuk  w  sprawie  naprawy  drogi
powiatowej Narewka – Olchówka i Olchówka – Siemianówka,  a następnie odczytała jego
treść (w załączeniu). 

Starosta Hajnowski  Andrzej  Skiepko wyjaśnił,  że modernizacja  ulicy  Mickiewicza w
Narewce zaplanowana zostanie w budżecie powiatu hajnowskiego na 2023 rok. Odnośnie
wniosku Pani K. Miszczuk wyjaśnił,  że wniosek niezwłocznie przekazany zostanie do firmy
BUDIMEX w celu wykonania naprawy. 

Radny  S.  Sadowski  zwrócił  uwagę  na  liczbę  pojazdów  poruszających  się  przez
miejscowość  Tarnopol.  Następnie  odniósł  się  do  stanu  nawierzchni  drogi  w  Leśnej
podkreślając, że jej stan jest tragiczny.   

Starosta Hajnowski Andrzej Skiepko  odniósł się do planowanej modernizacji dróg w
ramach  prac  poscaleniowych  w  obrębie  Mikłaszewa,  Planty  i  Eliaszuk  w  uzgodnieniu  z
sołtysami poszczególnych miejscowości. 

Wójt Gminy J. Gołubowski przedstawił stan dróg gminnych: Witam bardzo serdecznie.
Może zacznę od tego, że na naszej gminie znajduje się ponad 320 km dróg gminnych, z czego
utwardzonych masą bitumiczną asfaltową jest  około 30 km. Pozostałe  drogi,  to  są drogi
żwirowe, gruntowe, brukowe. Na rok bieżący podpisaliśmy umowę z firmą MAKSBUD. Dzisiaj
przekazujemy plac budowy pod modernizację drogi  gminnej,  tak  zwanej  u nas  potocznie
Dąbrowę od Eliaszuk  od  drogi  powiatowej  do  drogi  wojewódzkiej  687.  Tam  będzie  cały
odcinek przebudowany. Będzie położona masa asfaltowa. Bardzo się obawialiśmy tego, że
wykonawca może odstąpić od podpisania umowy, ze względu na to co słyszeliśmy między
innymi od Dyrektora Zarządu Dróg i Starosty. Te ceny w ciągu kilku tygodni bardzo wzrosły
ale  podpisaliśmy.  Cieszymy  się  bardzo  z  tego.  Dzisiaj  przekażemy  plac,  rozpoczynamy
budowę.  Jesteśmy  także  na  etapie  zlecania  projektów  modernizacji  pozostałych  dróg
gminnych. To są projekty uproszczone, na zasadzie ułożenia nawierzchni powierzchniowego
utrwalenia. To są drogi na obrębach, gdzie nie będą prowadzone prace poscaleniowe, czyli



wyłączyliśmy obręb Eliaszuki Plantę i Mikłaszewo. Na dzień dzisiejszy zlecamy projektowanie
dróg, między innymi, oczywiście nie będę mówił o wszystkich, ale między innymi cmentarze,
tak jak mówiliśmy na poprzednich komisjach i  sesji,  Osowe, Pasieki,   Skupowo, Cieremki,
ulica Słoneczna. Jeszcze kilka dróg, które tutaj negocjujemy ceny jeśli chodzi o projekty. Jeśli
otrzymamy projekty będziemy wiedzieć jakie są ceny i kosztorysowe i co nas budżet będzie w
stanie utrzymać. Oprócz tego, że zlecamy projektowanie na utwardzenie powierzchniowe,
asfaltowe w tej chwili jesteśmy po przetargu na dostawę kruszywa, kruszywa atestowanego.
Niestety,  ostatnia  oferta  która  wpłynęła  przekraczała  nasz  budżet.  Unieważniliśmy
postępowanie,  będziemy  ogłaszać  kolejne  postępowanie.  Zwiększymy  budżet.  Chcemy
wszystkie  drogi.  Może  to  wielkie  słowo  wszystkie,  ale  gro  dróg,  które  są  gruntowymi,
możemy  podsypać  właśnie  tą  nawierzchnią,  tym materiałem,  który  ma atest.  Część  was
pewno widziała, takim materiałem podsypaliśmy drogę na Bokowym, w Eliaszukach i część
dróg w Mikłaszewie. Naprawdę jest to bardzo dobry materiał.  Może on służyć także jako
podbudowa pod przyszłą nawierzchnię asfaltową, bądź nawierzchnię, bądź pod utrwalenie
nawierzchniowe.  Złożyliśmy  także  wnioski  do  Polskiego  Ładu  na  kolejne  drogi  gminne.
Czekamy na rozstrzygnięcia. Złożyliśmy także wnioski do Funduszu Dróg Samorządowych, po
raz kolejny już na drogę na cmentarz w Lewkowie. Niestety, tutaj jeszcze nie ma aprobaty.
Podobnie  jak  przy  drogach  z  programu  Polski  Ład.  Do  Polskiego  Ładu  nie  wpisywali
konkretnych  grup,  żeby  mieć  większe  pole  do  popisu  i  ewentualnie  jak  będziemy  mieli
projekty już tworzone, wtedy poszczególne drogi będziemy mogli wpisać do modernizacji. 

Radna W. Bondaruk podkreśliła, że zwracała się o udostępnienie porozumienia z firmą
BUDIMEX  w  sprawie  naprawy  dróg  gminnych,  którego  jednak  nie  otrzymała,  natomiast
Starosta w dniu dzisiejszym wyjaśnił,  że umowa dotycząca powiatu hajnowskiego z firmą
BUDIMEX zostanie jej udostępniona, w związku z tym zaapelowała o wyjaśnienie, jaki jest
powód, że Wójt nie chce tej umowy dotyczącej gminnych dróg udostępnić. Kolejno wystąpiła
z  zapytaniem o spotkanie  w Masiewie,   w dniu 6  lutego,  które   dotyczyło  budowy tzw.
zapory. Wyjaśniła, że na tym spotkaniu oprócz mieszkańców Masiewa udział wziął nie tylko
Pan Wójt, również Dyrektor Dróg Powiatowych, jednocześnie Radny Województwa oraz Pan
Starosta,  przedstawiciele  firmy  BUDIMEX.  Na  tym  spotkaniu  była  bardzo  interesująca
dyskusja,  padło  bardzo  dużo  informacji  dotyczących  naszych  dróg,  którymi  z  pewnością
zainteresowani są nie tylko radni, ale też wszyscy mieszkańcy naszej gminy, bo tak się składa,
że  Budowa  zapory  na  granicy  u  nas  nie  dotyczy  tylko  mieszkańców  ma  się  Ewa  a  nas
wszystkich ponieważ my wszyscy korzystamy z tych dróg Ja chciałabym wiedzieć dlaczego
pan Wójt nie powiadomił o tym spotkaniu radnych. Dziękuję.

Wójt  Gminy  J.  Gołubowski: Odpowiadając  na  pierwsze  pytanie.  Rozmawialiśmy,
oczywiście Pani Radna prosiła o porozumienie, bodajże na komisji skarg i wniosków. Ja nie
powiedziałem,  że nie udostępnię. Tylko po rozmowach z BUDIMEX-em twierdził, że są to
dokumenty  poufne  ale  po  rozmowie  z  naszą  Panią  Mecenas,  na  wniosek,  tak  jak  tutaj
Starosta mówił. My też to porozumienie udostępnimy dla radnych, czy dla zainteresowanych
osób. To jedno. Jeśli chodzi o spotkanie, które odbyło się w Masiewie. Spotkanie odbyło się
w Masiewie, w strefie zamkniętej.  Sugestia była i  BUDIMEXu i służb, żeby ograniczyć jak
najbardziej uczestników tego spotkania. Jeśli ktoś poczuł się urażony, to bardzo przepraszam,
że nie mógł  być na tym spotkaniu.  Aczkolwiek myślę,   że dzisiaj  rozmawiając w piątek z
przedstawicielem BUDIMEX-u ma dzisiaj się pojawić na sesji i wszystkie wasze wątpliwości
tutaj rozwieje.



Radna W. Bondaruk zaapelowała, aby takie sytuacje nie miały więcej miejsca, gdyż o
wszystkim, co dzieje się w gminie radni muszą wiedzieć, ponieważ to do radnych w pierwszej
kolejności zgłaszają się mieszkańcy chcąc uzyskać informacje. 

Do punktu 4-go. Utworzenie żłobka na terenie gminy Narewka. (Minuta 0:55- 1:02)

Wójt  Gminy  J.  Gołubowski  wyjaśnił,  że  z  uwagi  na  liczne  wnioski  rodziców
zainteresowanych odbyły się spotkania zainteresowanych umieszczeniem dzieci w żłobku na
terenie gminy Narewka.  Poinformował,  że żłobek ma powstać w jednym z budynków na
Stanicy Kajakowej, który dostosowany zostanie do wymogów związanych z istnieniem takiej
placówki.  Podkreślił,  ze  planowane  jest  przekazanie  prowadzenia  żłobka  dla  podmiotu
zewnętrznego, prowadzącego żłobek na terenie sąsiedniej gminy. Koszt utrzymania dziecka
wynosi  ok. 1200,00zł,  a gmina partycypowała by w kosztach utrzymania w wysokości  ok.
500,00 zł na dziecko. Zauważył, że wyposażenie żłobka zapewnić ma organ prowadzący. Wójt
podkreślił,  że  żłobek  max.  może  liczyć  16-ro  dzieci,  a  warunkiem  przyjęcia  dziecka  jest
podjęcie pracy przez rodziców. 

Radna W. Bondaruk zabierając głos podkreśliła, że chciałaby podziękować za działania
w kierunku utworzenia żłobka, zauważyła, że Narewka będzie pierwsza gminą w powiecie, a
nawet w ojewództwie w której utworzony zostanie żłobek. 

Do punktu 5-go. Utworzenie Centrum Sportu i Edukacji w Narewce. (Minuta 1:02-
1:13)

Wójt  Gminy  J.  Gołubowski:  Jeśli  chodzi  o  otworzenie  Centrów,  może  pokrótce
opowiem całą wizję  i  skończymy tutaj  aspektem finansowym.  Projekt,  który w tej  chwili
gmina realizuje, polega na rewitalizacji przestrzeni publicznej i nadaniu nowej funkcji poprzez
modernizację budynku gospodarczego, który znajdował się na terenie stadionu i Orlika, który
był no w stanie zdegradowanym. W efekcie tej inwestycji powstanie jedyny na tym terenie
obiekt umożliwiający podejmowanie indywidualnej aktywności fizycznej, rekreacyjnej przez
mieszkańców,  w  tym  osoby  starsze  i  z  niepełnosprawnościami  w  pomieszczeniach
zamkniętych.  Ponadto  będzie  wykorzystywany  przez  osoby  wymagające  rehabilitacji,
fizjoterapii, co pomoże im szybciej wrócić do sprawności. W rezultacie przeprowadzonego
zadania inwestycyjnego,  uda się podnieść standard życia w gminie.  Za sprawą częstszych
kontaktów ulegną poprawie więzi międzyludzkie, a także zostanie bardziej zagospodarowany
wolny  czas  dla  dzieci  i  młodzieży.  Dzięki  przedsięwzięciu  uda  się  otworzyć  na  piętrze
wyczekiwaną  od  dawna,  bo  chciałbym  w  tym  momencie  zaznaczyć,  że  to  był  jeden  z
punktów moich wyborczych utworzenie takiego Centrum Sportu na terenie gminy Narewka i
mieszkańcy do tego podchodzili bardzo pozytywnie, na górze tej inwestycji będzie sala do
ćwiczeń, do fitnessu, natomiast parter budynku będzie dostosowany do celów edukacyjnych
i  szkoleniowych. Będą tam prowadzone zajęcia dla dzieci  i  młodzieży z zakresu taktyki  w
sportach zespołowych, tenis stołowy, szachy. W ramach tego przedsięwzięcia także planuje
się zakupić sprzęt sportowy. Tutaj nie wymienię całego ale pobieżnie, bieżnie elektryczne,
rowery spinningowe,  rowery magnetyczne,  wieże czterostanowiskowy do ćwiczeń mięśni
klatki  piersiowej,  obręcze, maszyny do ćwiczenia mięśni,  zestawy obciążeń,  sztangi  i  inne
rzeczy,  które  służą  do  ćwiczeń.  Celem  ogólnym  projektu  jest  zapewnienie  lepszych
warunków życia mieszkańców gminy Narewka poprzez poszerzenie ogólnodostępnej sfery
sportowo-rekreacyjnej  i  rehabilitacyjnej.  A  nie  ukrywajmy,  na  terenie  naszej  gminy  są
obiekty ale są to obiekty otwarte. Nie mamy tutaj obiektu typowo sportowo-rekreacyjnego,
który  jest  zamknięty  i  może  służyć  mieszkańcom  w  tych  okresach  jesienno-zimowych.



Tworzone Centrum Sportu nie może być też traktowane jako konkurencja dla kogokolwiek.
Organizacja  zajęć  sportowo-rekreacyjnych  w  mniejszych  gminach  prowadzona  jest
praktycznie praktycznie wszędzie przez samorządy, bądź jednostki organizacyjne. Wynika to
z faktu, iż podmioty gospodarcze po prostu nie są zainteresowane tego typu działalnością.
Bowiem  ze  względu  na  zbyt  mały  popyt  i  niewielką  skłonność  do  zapłaty,  chcę  tutaj
nadmienić jeden obiekt będzie całkowicie darmowy i nie będzie tam żadnych prowadzonych
opłat.  Jeśli  chodzi  o korzystanie z tego obiektu,  tutaj  będą także prowadzone zajęcia dla
MKS-u Białe Żubry dla młodzieżowej  grupy pożarniczej,  która tutaj  prężnie się  rozwija w
Narewce  ale  także  dla  członków  Ochotniczych  Straży  Pożarnych  wszystkich  naszych
jednostek  gminnych.  Także  dla  seniorów,  którzy  czy  to  uczęszczają  do Dziennego  Domu
Pobytu w Lewkowie,  czy Klubu Senior będą mogli  z  tego korzystać.  Jeśli  chodzi  o koszty
utrzymania tego obiektu, koszty orientacyjne, naprawdę orientacyjne ze względu na to, co
wiecie dobrze jaka jest w tej  chwili,  jak te ceny wyglądają,  rosną.  To jest około 120 000
rocznie i w tej kwocie są drobne naprawy, konserwację. To jest około 3000 zł za energię,
opłata za wodę i ścieki około 500 zł, opłata za wywóz ścieków około 1000 zł, opłata za opał
około 8 000, wynagrodzenie za sprzątanie i  obsługę kotłowni to jest pół etatu,  to jest w
projekcie,  bo zapisany jest  to około 2000 zł  i  wynagrodzenie administratora,  instruktora,
który będzie jednocześnie instruktorem i będzie zarządzał tym budynkiem, oraz zatrudnienie
nie na etat, a ewentualnie, podobnie jak na zasadzie instruktorów w GOK-u to jest około 80
000  zł  rocznie.  Chciałbym  tutaj  powiedzieć,  że  koszty,  że  roczny  koszt  utrzymania  tego
obiektu  został  obliczony  na  podstawie  kosztów  związanych,  które  ponosimy z  Dziennym
Domem  Pobytu  w  Lewkowie.  Są  to  koszty  stałe,  a  jeśli  chodzi  o  wyliczenia  dotyczące
instruktorów,  zostały  wyliczone  na  zasadzie  kosztów  wynagrodzenia,  kosztów
wynagrodzenia w Gminnym Ośrodku Kultury. koszt z tego co tutaj otrzymałem ostatnio na
Dyrektora i przeliczając koszty, które ponosi go w tej chwili na utrzymanie instruktorów do
poszczególnych zajęć to jest około 130 000 zł  rocznie. Nie licząc kosztów utrzymania, nie
licząc kosztów wynagrodzenia stałych pracowników GOK-u. 

Radna W. Bondaruk: Bardzo Panu Wójtowi  dziękuję.  Faktycznie teraz  już te koszty
utrzymania są bardziej realne niż te, które otrzymałam na moje odpowiedzi. Ale rozumiem,
że tamte były sporządzane do projektu, więc mogły trochę, troszkę odbiegać. Moje pierwsze
pytanie jest takie na jakim etapie jest teraz ta budowa i kiedy jest oddanie tego obiektu do
użytku.

Wójt Gminy  J.  Gołubowski: W tej chwili  są prowadzone roboty budowlane, jeszcze
obiekt  nie  jest  nawet  zamknięty.  Planowane  zakończenie  i  odbiór  budynku  jest  na
październik tego roku.

Radna W. Bondaruk: Czy to jest jednoznaczne z oddaniem go do użytku?

Wójt Gminy J. Gołubowski: Chciałbym też w tym roku ten obiekt oddać do użytku i
udostępnić dla mieszkańców.

Radna W. Bondaruk: Drugie moje pytanie dotyczy zarządzania tym obiektem. Tutaj
Pan wspomniał o osobie, którą Pan nazwał Administrator, Zarządca i jednocześnie Instruktor.
Czyli  rozumiem,  że  ta  jedna  osoba  będzie  na  etacie  organu,  administrowania,  zarządzał
administrował, a jednocześnie będzie instruktorem, tak? Czy już osoba taka się pojawiła?  

Wójt Gminy J. Gołubowski: Nie jeszcze nie.



 Radna W. Bondaruk:  Wspomniał Pan też o rehabilitacji.  Czyli  rozumiem, że będzie
zatrudniona.

Wójt Gminy J. Gołubowski: To jest uzupełnienie. Idziemy jakby krok do przodu. Obiekt
będzie służył  jako uzupełnienie rehabilitacji,  która będzie prowadzona w Dziennym Domu
Pobytu w Lewkowie, a także tworzonego, myślę, że w dalszej części sesji będziemy o tym
rozmawiać, stworzonego tutaj na terenie naszej gminy punktu rehabilitacji.

Radna W. Bondaruk: Tak. Ja rozumiem. Ale jak wszystkim nam wiadomo, rehabilitacja
nie może być prowadzona bez właściwej osoby. Więc należy rozumieć, że będą przyjmowane
jeszcze kolejne osoby.

Wójt  Gminy  J.  Gołubowski:  Nie,  nie  do  rehabilitacji.  W  tym  obiekcie  nie  będą
zatrudnione osoby.  Ewentualnie będą kierowane,  czy będą sugestie od osób,  które będą
uczęszczały na rehabilitację, czy to w Ośrodku Zdrowia, czy w Dziennym Domu Pomocy na
jakiś ćwiczenia uzupełniające i w takim właśnie przypadku będą mogły korzystać bezpłatnie z
tych urządzeń, które będą się znajdowały w Centrum Sportu w Narewce.

Radna  W.  Bondaruk:  rozumiem  pod  opieką  instruktora.  A  jeszcze  jedno  mam
pytanie. Czy ten administrator, zarządca będzie podlegał bezpośrednio pod Pana Wójta?

Wójt Gminy J. Gołubowski: No z tego co rozmawialiśmy, myślę, że Szanowna Rada
pamięta,  była  koncepcja  wstępna  żeby  połączyć  dwa  obiekty  GOK  i  Centrum  Sportu,
aczkolwiek nie było jakby akceptacji. Więc w takim wypadku będzie to podlegało pod gminę.

Radna W. Bondaruk: Czyli mam rozumieć, że to będzie ktoś w rodzaju kierownika? 
Wójt  Gminy  J.  Gołubowski:  No  może  nie  kierownika  ale  administratora  bardziej

administrator instruktor.

Radna W. Bondaruk zwróciła się o wyjaśnienie pomysłu połączenia instytucji kultury i
sportu tj.  Orlika i  Stanicy Kajakowej,  Starego Dworu i  GOK-u w jeden obiekt do radnej I.
Maksymiuk o wyjaśnienie tego tematu. 

Radna I. Maksymiuk wyjaśniła, że Komisja nie podejmowała dyskusji w tym temacie,
na najbliższym posiedzeniu komisja podejmie dyskusje w tej sprawie i przedstawi radnym
stosowny wniosek.

Radna M.  Łuksza wystąpiła z zapytaniem o możliwość korzystania z Centrum Sportu
przez mieszkańców. Wójt Gminy wyjaśnił, że wszyscy mieszkańcy z terenu Gminy Narewka
całkowicie bezpłatnie będą mogli korzystać z obiektu Centrum.  

Do punktu 6  -  go.  Realizacja  budowy zapory  na granicy  polsko  –  białoruskiej  na
odcinku Puszczy Białowieskiej w gminie Narewka. (Minuta 1:14 - 1:16)

p.o. Komendanta Placówki Straży Granicznej w Narewce D. Murawski zabierając głos
wyjaśnił,  że  prace  związane  z  budową  zapory  cały  czas  postępują.  Wyjaśnił,  że  prace
posuwają się w kierunku Puszczy Białowieskiej tj, rzeki Hwoźna. 

W tym miejscu Wójt gminy wyjaśnił, że przedstawiciele firmy BUDIMEX uczestniczyć
będą w sesji w późniejszym czasie.  

Do punktu   7-go.  Informacja  o  stanie  bezpieczeństwa  i  porządku  publicznego  na
terenie gminy. (Minuta 1:17 - 1:56)



p.o. Kierownika Posterunku Policji w Narewce T. Sadowski zabierając głos przedstawił
swoje doświadczenie zawodowe, omówił pracę w Policji również związaną z gminą Narewka.
Odnośnie  bezpieczeństwa  przedstawił  dane  z  2020  roku  oraz  2021  roku,  dotyczące
postępowań związanych z  przemocą w rodzinie,  nakazami -  zakazami  zbliżania się przez
sprawcę.  Omówił  temat zdarzeń drogowych dotyczących kierujących w stanie po użyciu
alkoholu, kolizji drogowych. Podkreślił, że stan bezpieczeństwa poprawił się na terenie gminy
w stosunku do poprzednich lat. Następnie odniósł się do tematu nielegalnych przekroczeń
granicy  polsko – białoruskiej, zwiększonej ilości sił służb mundurowych. Liczba nielegalnych
przekroczeń  to  151  zgłoszeń.  Podkreślił,  że  najważniejsze  jest  bezpieczeństwo.  W  toku
dyskusji głos zabierali:

Radny  Sadowski  S. odniósł  się  do  rolników  i  korzystania  przez  nich  z  pojazdów
rolniczych. Zaapelował o „zrozumienie”.

Radny Ciełuszecki  J.  wystąpił  z  zapytaniem o  podjęcie  działań  w sprawie  leżącego
człowieka, oraz spożywania alkoholu na przystankach autobusowych. Wyjaśniono, że należy
w  pierwszej  kolejności  zadbać  o  bezpieczeństwo  takiego  człowieka,  a  następnie  należy
powiadomić odpowiednie służby. Następnie podkreślił, że istnieje zakaz spożywania alkoholu
w miejscach publicznych. 

Radna W. Bondaruk zaapelowała o przedstawienie wysokości mandatu za spożywanie
alkoholu w miejscu publicznym. p.o. Kierownika Posterunku Policji w Narewce T. Sadowski
wyjaśnił,  że  mandat  wynosi  100  zł,  a  pozostałe  wykroczenia  związane  z  nadużywaniem
alkoholu  np.  zakłócanie  porządku  publicznego  to  nawet  500  zł.  Koszt  pobytu  w  izbie
wytrzeźwień to ok. 200,- zł. 

Radny S. Sadowski wystąpił o poparcie działań gminy w sprawie modernizacji  drogi
wojewódzkiej nr 687. 

Radna B. Birycka zwróciła się o zwiększenie nadzoru nad tirami przewożącymi drewno,
zaapelowała o nadzór nad tematem wypalania traw, z uwagi na zagrożenie bezpieczeństwa.
p.o. Kierownika Posterunku Policji w Narewce T. Sadowski  wyjaśnił, że najważniejsze jest
zebranie materiału dowodowego i sprawcy, a następnie postępowanie karne. 

Wójt  Gminy  J.  Gołubowski  wystąpił  z  zapytaniem  dot.  toczących  się  postępowań
związanych z przeprowadzonym audytem w gminie Narewka.  p.o. Kierownika Posterunku
Policji  w  Narewce  T.  Sadowski  wyjaśnił,  że  postępowanie  jest  w  trakcie  realizacji  
i  najprawdopodobniej  sprawa trafi  do Sądu.  Radna W. Bondaruk podkreśliła,  że radni są
zaniepokojeni  przedłużającym  się  postępowaniem  w  tej  sprawie.  A.  Romańczuk  –
Przewodniczący  rady wyjaśnił,  że  do  gminy  wpłynęło  pismo  Prokuratury  Rejonowej
informujące o trwającym postępowaniu i powołaniu biegłego w tej sprawie. 

Następnie głos zabrał mjr Daniel Murawski – p.o. Komendanta SG w Narewce, który
przedstawił  główne  zadania  Straży  Granicznej  związane  z  nielegalnym  przekraczaniem
granicy  i  nielegalną  migracją.  Pokreślił,  że  napływ  migrantów  się  zwiększył  z  uwagi  na
poprawę warunków atmosferycznych. Wyjaśnił, że Straż Graniczna współpracuje z Policją,
zwiększone  zostały  patrole  funkcjonariuszy.  Zaznaczył,  że  często  zorganizowane  grupy
przestępcze  biorą  udział  w  nielegalnym  przekraczaniu  granicy.  Podkreślił,  że  po
wybudowaniu  muru  sytuacja  powinna  ulec  zmniejszeniu.  Planowany  termin  zakończenia
prac w temacie budowy zapory to czerwiec 2022 roku. Kolejno odniósł się do spożywania
alkoholu  w  miejscu  publicznym  i  wykorzystywaniu  służb  SG  w  tym  temacie.  Radna  W.
Bondaruk wystąpiła zapytaniem czy w terminie przed 30 czerwca istnieje możliwość zdjęcia
zakazu przebywania na terenie przygranicznym z uwagi na straty kwaterodawców na terenie
gminy.   mjr  Daniel  Murawski  –  p.o.  Komendanta  SG  w  Narewce  wyjaśnił,  że  przed



zakończeniem  prac  nie  będzie  takiej  możliwości,  wybudowanych  został  odcinek  ok.  500
metrów przęseł. Podkreślił, że największy problem stanowią drogi dojazdowe do granicy na
której  zapora  jest  budowana.  Kolejno  odniósł  się  do  tematu  migrantów  wyjaśniając,  że
obecnie SG posiada niezbędne materiały do wykorzystania przez migrantów tj. odzież, środki
chemiczne. 

W tym miejscu Przewodniczący powrócił do punktu 6 - go Realizacja budowy zapory
na granicy  polsko – białoruskiej  na odcinku Puszczy Białowieskiej  w gminie  Narewka  z
uwagi na przybycie przedstawicieli firmy BUDIMEX (Minuta 1:57- 2:03). Dyrektor Rejonu P.
Janicki zabierając  głos  wyjaśnił,  że  rozpoczęte  zostały  prace  związane  z  budową zapory,
zaawansowanie prac jest kilku procentowe, najgorszy etap to odcinki bagienne.  Podkreślił,
że ponad połowa materiałów pod budowę drogi została już dowieziona, na maj planowana
jest budowa przęseł. Na zapytanie  radnej W. Bondaruk wyjaśnił, że przewidywany termin
zakończenia prac na miesiąc czerwiec jest realny do wykonania, zapora jest szczelna i nie
może udzielić informacji ile bram będzie na terenie gminy Narewka.  Radny A. Charkiewicz
wystąpił  z  zapytaniem  kiedy  zostaną  naprawione  drogi.  Dyrektor wyjaśnił,  że  naprawy
cząstkowe naprawiane są na bieżąco, a gruntowny remont po wybudowaniu zapory. 

W tym miejscu Przewodniczący Rady ogłosił 15-sto minutową przerwę. 
Po wznowieniu obrad:

Ad. 8. Sprawozdanie z działalności Wójta Gminy w okresie między XXXV, a XXXVII
sesją Rady  Gminy. (Minuta 2:22-2:40)

Wójta Gminy  J.  Gołubowski omówił  sprawozdanie  z  działalności  Wójta w okresie
między XXXV, a XXXVII sesją rady gminy. W szczególności omówił realizowane projekty ze
środków  krajowych,  jak  i  unijnych,  postępowania  przetargowe  i  ofertowe  dotyczące
zamówień  publicznych,  funkcjonowania  jednostek  ochotniczych  straży  pożarnych,
postępowań  w  sprawie  wydania  decyzji  o  środowiskowych  uwarunkowaniach,  spraw
komunalnych,  wodno  -  kanalizacyjnych,  z  zakresu  budownictwa  i  gospodarki  odpadami,
ochrony środowiska, a także inne zadania wykonywane przez gminę. (Załącznik Nr 2 ).

Ad. 9. Informacja Przewodniczącego Rady dotycząca zgłaszanych między sesjami
interpelacji  i  zapytań  oraz podpisaniu protokołów z XXXIV, XXXV i XXXVI sesji.  (Minuta
2:40 – 2:41)

Przewodniczący  Rady wyjaśnił,  że  w  okresie  międzysesyjnym  nie  wpłynęły
interpelacje  ani  zapytania,  a  protokoły  z  XXXIV,  XXXV,  XXXVI  sesji  podpisane zostały  bez
uwag. 

Ad.  10.  Sprawozdania  Przewodniczących  Komisji  z  prac  komisji  w  okresie
międzysesyjnym. (Minuta 2:41 – 2:49)

Przewodniczący Komisji lub osoby uprawnione w osobach: P. Nieścieruk, S. Sadowski,
I.  Maksymiuk,  W.  Bondaruk  przedstawili  sprawozdania  z  prac  komisji  w  okresie
międzysesyjnym. Do przedstawionych sprawozdań uwag nie zgłoszono. 

Ad. 11. Powzięcie uchwał w sprawie: (2:50 - 4:17)

1. w sprawie udzielenia pomocy finansowej;



Sekretarz  Gminy  J.  Chomczuk przedstawił  projekt  uchwały  w  sprawie  udzielenia
pomocy  finansowej.  Omówił  projekt  uchwały  wyjaśniając,  że  projekt  uchwały  dotyczy
udzielenia dotacji  dla samorządu województwa podlaskiego w wysokości 200 000,00 zł na
dofinansowanie  remontu chodników w ciągu  drogi  wojewódzkiej  Nr  687 w miejscowości
Narewka z uwagi na wzrost cen. Wobec  braku zapytań Przewodniczący obrad przedstawił
projekt  uchwały,  a  następnie  poddał  go  pod  głosowanie.  W  wyniku  przeprowadzonego
głosowania  13  głosami  „za”,  0  „przeciw”  i  0  „wstrzymujący  się”  Przewodniczący  obrad
stwierdził, że uchwała w sprawie  udzielenia pomocy finansowej  została podjęta.  (Uchwała
wraz z Imiennym wykazem głosowania stanowi załącznik Nr 3). 

2. w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Hajnowskiemu;

Sekretarz  Gminy  J.  Chomczuk przedstawił  projekt  uchwały  w  sprawie  udzielenia
pomocy  finansowej  Powiatowi  Hajnowskiemu.  Omówił  projekt  uchwały  wyjaśniając,  że
projekt  uchwały  dotyczy  udzielenia  pomocy  finansowej  Powiatowi  Hajnowskiemu  z
przeznaczeniem  na  dofinansowanie  remontu  drogi  powiatowej  nr  1636B  na  odcinku
Lewkowo Nowe – Zabłotczyzna w kwocie 200 000,-zł  oraz  remontu drogi  powiatowej  nr
1646B ul.  Lipowej  w Siemianówce  na  odcinku  od  skrzyżowania  z  ul.  Szkolną  do granicy
miejscowości  na  terenie  Gminy  Narewka  w  kwocie  178  305,-zł.  Wobec  braku  zapytań
Przewodniczący obrad przedstawił projekt uchwały, a następnie poddał go pod głosowanie.
W wyniku przeprowadzonego głosowania 12 głosami „za”, 0 „przeciw” i 0 „wstrzymujący się”
Przewodniczący  obrad  stwierdził,  że  uchwała  w  sprawie  udzielenia  pomocy  finansowej
Powiatowi Hajnowskiemu została podjęta. (Uchwała wraz z Imiennym wykazem głosowania
stanowi załącznik Nr 4). 

3. zmian w  budżecie Gminy Narewka na rok 2022;

Masalska B.  Skarbnik Gminy przedstawiła zmiany wprowadzone do budżetu gminy
od ostatniej sesji. Omówiła szczegółowo projekt uchwały, wyjaśniając zmiany wprowadzone
do budżetu gminy na 2022 rok.  Wobec braku zapytań Przewodniczący obrad przedstawił
projekt  uchwały,  a  następnie  poddał  go  pod  głosowanie.  W  wyniku  przeprowadzonego
głosowania  13  głosami  „za”,  0  „przeciw”  i  0  „wstrzymujący  się”  Przewodniczący  obrad
stwierdził,  że  uchwała w sprawie  zmian  w budżecie  gminy na 2022 rok  została  podjęta.
(Uchwała wraz z Imiennym wykazem głosowania stanowi załącznik Nr 5). 

4.   zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2022-2030;

Masalska  B.  Skarbnik  Gminy przedstawiła  zmiany  wprowadzone  do  Wieloletniej
Prognozy Finansowej na lata 2022-2030. Omówiła szczegółowo projekt uchwały i wyjaśniła,
że  projekt  uchwały  dostosowuje  zmiany  wprowadzone  do  budżetu  2022  r.  do  zmiany
Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2022-2030. Wobec braku zapytań Przewodniczący
obrad  przedstawił  projekt  uchwały,  a  następnie  poddał  go  pod  głosowanie.  W  wyniku
przeprowadzonego  głosowania  13  głosami  „za”  ,  0  „przeciw”  i  0  „wstrzymujący  się”
Przewodniczący  obrad  stwierdził,  że  uchwała  w  sprawie   zmiany  Wieloletniej  Prognozy
Finansowej  na  lata  2022-2030  została  podjęta. (Uchwała  wraz  z  Imiennym  wykazem
głosowania stanowi załącznik Nr 6). 

5. przekazania petycji według właściwości;



Radna W. Bondaruk  przedstawiła  petycję  mieszkańców powiatu hajnowskiego dot.
zniesienia zakazu przebywania w strefie nadgranicznej przy granicy z Białorusią. Następnie
przedstawiła opinię Komisji Skarg, wniosków.... z posiedzenia Komisji w dniu 22 marca 2022
r. ( W załączeniu) Wobec braku zapytań Przewodniczący obrad przedstawił projekt uchwały,
a następnie poddał go pod głosowanie. W wyniku przeprowadzonego głosowania 13 głosami
„za” ,  0 „przeciw” i  0 „wstrzymujący się” Przewodniczący obrad stwierdził,  że uchwała w
sprawie  przekazania petycji według właściwości została podjęta. (Uchwała wraz z Imiennym
wykazem głosowania stanowi załącznik Nr 7). 

6. w  sprawie  Gminnego  Programu  Profilaktyki,  Rozwiązywania  Problemów
Alkoholowych i Przeciwdziałania Narkomanii  w Gminie Narewka na lata 2022-2025;

Przewodniczący obrad  przedstawił  projekt uchwały w sprawie Gminnego Programu
Profilaktyki,  Rozwiązywania  Problemów  Alkoholowych  i  Przeciwdziałania  Narkomanii   w
Gminie Narewka na lata 2022-2025, a następnie poddał  go pod głosowanie.  Wyjaśnił,  że
projekt  uchwały  był  przedmiotem  obrad  Komisji,  które  nie  wniosły  uwag.  W  wyniku
przeprowadzonego  głosowania  13  głosami  „za”  ,  0  „przeciw”  i  0  „wstrzymujący  się”
Przewodniczący obrad stwierdził,  że uchwała w sprawie Gminnego Programu Profilaktyki,
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych i Przeciwdziałania Narkomanii  w Gminie Narewka
na lata 2022-2025 została podjęta. (Uchwała wraz z Imiennym wykazem głosowania stanowi
załącznik Nr 8). 

7. uchwalenia programu osłonowego „Korpus Wsparcia Seniorów” na rok 2022;

E.  Potoniec  Kierownik  GOPS  w  Narewce przedstawiła  projekt  uchwały  w  sprawie
uchwalenia  programu  osłonowego  „Korpus  Wsparcia  Seniorów”  na  rok  2022.  Omówiła
szczegółowo projekt uchwały i wyjaśniła, że projekt był przedmiotem obrad Komisji, które
nie wniosły uwag.  Wobec braku zapytań Przewodniczący obrad przedstawił projekt uchwały,
a następnie poddał go pod głosowanie. W wyniku przeprowadzonego głosowania 12 głosami
„za” ,  0 „przeciw” i  1 „wstrzymujący się” Przewodniczący obrad stwierdził,  że uchwała w
sprawie  uchwalenia programu osłonowego „Korpus Wsparcia Seniorów” na rok 2022 została
podjęta. (Uchwała wraz z Imiennym wykazem głosowania stanowi załącznik Nr 9). 

8. ustalenia  wysokości  ekwiwalentu  pieniężnego  dla  strażaków  ratowników
ochotniczej  straży  pożarnej,  którzy  uczestniczyli  w  działaniu  ratowniczym,  akcji
ratowniczej, szkoleniu lub ćwiczeniu;

J.  Chomczuk  Sekretarz  Gminy  przedstawił  projekt  uchwały  w  sprawie  ustalenia
wysokości ekwiwalentu pieniężnego dla strażaków ratowników ochotniczej straży pożarnej,
którzy  uczestniczyli  w  działaniu  ratowniczym,  akcji  ratowniczej,  szkoleniu  lub  ćwiczeniu.
Omówił szczegółowo projekt uchwały i wyjaśnił, że projekt był przedmiotem obrad Komisji,
które nie wniosły uwag.  Wobec braku zapytań Przewodniczący obrad przedstawił projekt
uchwały, a następnie poddał go pod głosowanie. W wyniku przeprowadzonego głosowania
11 głosami „za” , 0 „przeciw” i  2 „wstrzymujący się” Przewodniczący obrad stwierdził,  że
uchwała w sprawie  ustalenia wysokości ekwiwalentu pieniężnego dla strażaków ratowników
ochotniczej straży pożarnej, którzy uczestniczyli w działaniu ratowniczym, akcji ratowniczej,
szkoleniu lub ćwiczeniu została podjęta. (Uchwała wraz z Imiennym wykazem głosowania
stanowi załącznik Nr 10). 



9. wyznaczenia miejsca do prowadzenia handlu w piątki i soboty przez rolników i
ich  domowników  oraz  określenia  zasad  prowadzenia  handlu  w  piątki  i  soboty  przez
rolników i ich domowników na wyznaczonym miejscu;

J.  Chomczuk  Sekretarz  Gminy  przedstawił  projekt  uchwały  w sprawie  wyznaczenia
miejsca do prowadzenia handlu w piątki  i  soboty przez rolników i  ich domowników oraz
określenia zasad prowadzenia handlu w piątki i soboty przez rolników i ich domowników na
wyznaczonym  miejscu.  Omówił  szczegółowo  projekt  uchwały  i  wyjaśnił,  że  projekt  był
przedmiotem obrad Komisji, które nie wniosły uwag.  Wobec braku zapytań Przewodniczący
obrad  przedstawił  projekt  uchwały,  a  następnie  poddał  go  pod  głosowanie.  W  wyniku
przeprowadzonego  głosowania  13  głosami  „za”  ,  0  „przeciw”  i  0  „wstrzymujący  się”
Przewodniczący  obrad  stwierdził,  że  uchwała  w  sprawie  wyznaczenia  miejsca  do
prowadzenia  handlu w piątki  i  soboty  przez rolników i  ich  domowników oraz  określenia
zasad  prowadzenia  handlu  w  piątki  i  soboty  przez  rolników  i  ich  domowników  na
wyznaczonym  miejscu  została  podjęta. (Uchwała wraz  z  Imiennym wykazem  głosowania
stanowi załącznik Nr 11). 

10. wprowadzenia  Programu  opieki  nad  zwierzętami  bezdomnymi  oraz
zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Narewka w 2022 r.;

J. Chomczuk Sekretarz Gminy  przedstawił projekt uchwały w sprawie wprowadzenia
Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na
terenie Gminy Narewka w 2022 r. Omówił szczegółowo projekt uchwały i wyjaśnił, że projekt
był  przedmiotem  obrad  Komisji,  które  nie  wniosły  uwag.  Radna  B.  Birycka  wystąpiła  z
zapytaniem  o  zasady  finansowania  zabiegu  kastracji.  Sekretarz  wyjaśnił,  że  faktury
wystawiane  będą  przez  weterynarza  dla  Urzędu  gminy  Narewka.  Wobec  braku  innych
zapytań  Przewodniczący  obrad  przedstawił  projekt  uchwały,  a  następnie  poddał  go  pod
głosowanie.  W wyniku  przeprowadzonego  głosowania  13  głosami  „za”  ,  0  „przeciw”  i  0
„wstrzymujący się” Przewodniczący obrad stwierdził, że uchwała w sprawie wprowadzenia
Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na
terenie Gminy Narewka w 2022 r.  została podjęta. (Uchwała wraz z Imiennym wykazem
głosowania stanowi załącznik Nr 12). 

11. niewyrażenia zgody na wyodrębnienie funduszu sołeckiego;

J.  Chomczuk Sekretarz  Gminy  przedstawił  projekt uchwały w sprawie niewyrażenia
zgody  na  wyodrębnienie  funduszu  sołeckiego.  Wyjaśnił,  że  gmina  ma  do  dyspozycji  ok.
509000,-zł,  a niektórzy sołtysi  zainteresowani  są wyodrębnieniem takiego funduszu, co w
efekcie  spowodowałoby  zamrożenie  takiej  puli  środków.  W  celu  zwiększenia  aktywności
zaproponował zwiększenie środków na program współpracy z organizacjami pozarządowymi,
wykorzystanie środków związanych z p/dz. alkoholizmowi. Podkreślił, że gmina ma na celu
„nieblokowanie” tych środków. Zaznaczył,  że inwestycje wykonywane mogą być z ogólnej
puli  środków, a nie konkretnie ze środków przeznaczonych na fundusz sołecki.  Radna W.
Bondaruk zabierając  głos  podkreśliła,  że  nie  zgadza  się  ze  sformułowaniem „blokowanie
środków”. Poinformowała, że kilku sołtysów próbowało przekonać radnych na posiedzeniach
komisji  do  wyodrębnienia  funduszu  sołeckiego.  Zaznaczyła,  że  Wójt  jest  przeciwnikiem
wyodrębnienia  funduszu  sołeckiego,  dlatego  też  nikt  nie  aktywizuje  mieszkańców,  a



wiadomym jest, że Urząd miałby dodatkową pracę. Następnie omówiła tryb procedowania
nad funduszem od początku kadencji i zasady działania funduszu sołeckiego. Wyjaśniła, że są
to  środki  finansowe  gwarantowane  dla  sołtysów  na  wykonanie  przedsięwzięć  służących
poprawie  warunków  ich  życia.  To  zebranie  wiejskie,  czyli  mieszkańcy  danego  sołectwa
podejmują  decyzję,  na  co  mają  być  wykorzystane  takie  środki  finansowe.  Następnie
przedstawiła wysokość środków funduszu soleckiego przypadający na daną miejscowość (W
załączeniu) i wyjaśniła, że liczba gmin, która korzysta z funduszu sołeckiego w Polsce wynosi
ponad  70%.  Podkreśliła,  że  to  nie  sołtysi  odpowiadają  za  wydatkowanie  środków
finansowych, tylko Urząd Gminy. Przedstawiła etapowość realizacji funduszu sołeckiego tj.
planowanie,  realizację,   a  następnie  zwrot  takich  środków.  Podkreśliła,  że  korzyścią  jest
otrzymanie od państwa dodatkowych środków z budżetu państwa w wysokości 40, 30 lub 20
%. Zwróciła uwagę, że jest to ostatni rok w którym rada gminy obecnej kadencji może dać się
wykazać  sołtysom.  Z  funduszu  sołeckiego  skorzystają  te  sołectwa,  które  będą
zainteresowane i złożą wniosek. Zaznaczyła, że obecnie to Wójt decyduje, które inwestycje
będą  realizowane  w  gminie,  a  które  nie  będą,  a  w  przypadku  funduszu  sołeckiego  to
mieszkańcy zdecydują, jakie inwestycje chcą realizować. Następnie wyraziła podziękowanie
dla  sołtysów  za  podjętą  inicjatywę  dotyczącą  wyodrębnienia  funduszu  sołeckiego.
Zaapelowała  do  radnych  o  poparcie  inicjatywy  przedstawionej  przez  sołtysów  o
wyodrębnienie  funduszu  sołeckiego.  Sekretarz  Gminy  J.  Chomczuk wyjaśnił,  że  są  to
zagwarantowane  środki,  które  nie  ulegają  przesunięciu  w  danym  roku  budżetowym.
Następnie  odniósł  się  do  zaangażowania  i  odpowiedzialności  za  cały  proces  tworzenia
funduszu.  A.  Gieryng  radna podkreśliła,  że  jest  23  sołtysów,  a  na  posiedzenia  komisji
przybyło 2-3, w związku z tym warto by było aby przedstawiona została opinia większości
sołtysów.  W.  Bondaruk  radna następnie  odniosła  się  do  wypowiedzi  Sekretarza  Gminy
podkreślając, że to nie sołtys ponosi jakąkolwiek odpowiedzialność związaną z funduszem
sołeckim, powinien on być przede wszystkim zaangażowany w daną inwestycję realizowaną
w  ramach  funduszu  na  terenie  swojego  sołectwa.  Radny  P.  Nieścieruk zabierając  głos
wystąpił z zapytaniem do Wójta Gminy, czy w ostatnich latach jakiś pomysł bądź inicjatywa
mieszkańców zgłoszona przez sołtysów lub mieszkańców na zebraniu wiejskim nie została
zrealizowana.  Wójt  Gminy  J.  Gołubowski wyjaśnił,  że  prowadzone  były  rozmowy  z
mieszkańcami  i  sołtysami,  a  realizowane  inwestycje  np.  remonty  świetlic,  place  zabaw
realizowane były na wnioski mieszkańców.  W. Bondaruk radna  podkreśliła, że są to dwie
odrębne  rzeczy,  które  nie  wykluczają  się  wzajemnie.  Wobec  braku  innych  zapytań
Przewodniczący obrad przedstawił projekt uchwały, a następnie poddał go pod głosowanie.
W wyniku przeprowadzonego głosowania 8 głosami „za” , 3 „przeciw” i 2 „wstrzymujący się”
Przewodniczący  obrad  stwierdził,  że  uchwała  w  sprawie  niewyrażenia  zgody  na
wyodrębnienie funduszu sołeckiego została podjęta. (Uchwała wraz z Imiennym wykazem
głosowania stanowi załącznik Nr 13). 

12. zaopiniowania  wniosku  Nadleśnictwa  Browsk  o  uznanie  lasów  za  lasy
ochronne;

J. Chomczuk – Sekretarz Gminy przedstawił projekt uchwały w sprawie zaopiniowania
wniosku Nadleśnictwa Browsk o uznanie lasów za lasy ochronne. Wyjaśnił, że na wniosek
Nadleśnictwa  opiniuje  się  negatywnie  zaproponowane  zmiany,  z  uwagi  na  zmniejszenie
wpływów  z  podatku  leśnego  do  budżetu  gminy.  Radny  S.  Sadowski zabierając  głos
przedstawił  charakter zwolnień z podatku za lasy ochronne, podkreślił,  że opinia nie jest
wiążąca  dla  Nadleśnictwa  i  zaznaczył,  że  na  posiedzenie  powinien  być  zaproszony
przedstawiciel Nadleśnictwa, który przedstawił by złożony wniosek. I. Maksymiuk – radna



wystąpiła  z  zapytaniem do Pani  mecenas,  czy zgodnie z  ustawą o lasach przepis  dotyczy
sytuacji związanej z obronnością kraju. P. Jakimik – radca prawny UG Narewka wyjaśniła, że
nie jest w stanie wyjaśnić istoty sprawy na podstawie wycinka artykułu ustawy, konieczne
jest  zapoznanie  się  z  ustawą,  jej  interpretacją  oraz  orzecznictwem w tej  materii.  Wobec
braku  innych  zapytań  Przewodniczący  obrad  przedstawił  projekt  uchwały,  a  następnie
poddał  go pod głosowanie.  W wyniku przeprowadzonego głosowania  9 głosami  „za”  ,  0
„przeciw” i  4 „wstrzymujący się” Przewodniczący obrad stwierdził,  że uchwała w sprawie
zaopiniowania  wniosku  Nadleśnictwa  Browsk  o  uznanie  lasów  za  lasy  ochronne  została
podjęta. (Uchwała wraz z Imiennym wykazem głosowania stanowi załącznik Nr 14). 

13.  zasad wynajmowania lokali wchodzących w skład mieszkaniowego zasobu
Gminy Narewka.

J.  Chomczuk  –  Sekretarz  Gminy  przedstawił  projekt  uchwały  w  sprawie  zasad
wynajmowania  lokali  wchodzących  w  skład  mieszkaniowego  zasobu  Gminy  Narewka.
Omówił  szczegółowo  projekt  uchwały,  wyjaśniając  poszczególne  zasady  wynajmowania
lokali. Wobec braku innych zapytań Przewodniczący obrad przedstawił projekt uchwały, a
następnie poddał go pod głosowanie. W wyniku przeprowadzonego głosowania 13 głosami
„za” ,  0 „przeciw” i  0 „wstrzymujący się” Przewodniczący obrad stwierdził,  że uchwała w
sprawie zasad wynajmowania lokali  wchodzących w skład mieszkaniowego zasobu Gminy
Narewka  została  podjęta. (Uchwała  wraz  z  Imiennym  wykazem  głosowania  stanowi
załącznik Nr 15). 

W tym miejscu Przewodniczący Rady ogłosił 20-sto minutową przerwę. 
Po wznowieniu obrad:

Do  punktu  12-go.  Informacja  o  działalności  stałych  komisji  rady  za  2021  rok.
(Minuta 4:37 - 4:39)

Przewodniczący Rady wyjaśnił, że sprawozdania z prac komisji przedstawiane były na
każdej sesji w związku z tym zaproponował, aby sprawozdań nie odczytywać.  (Załącznik Nr
16)

Do punktu 13 - go. Sprawozdanie z realizacji Gminnego Programu Rozwiązywania
Problemów Alkoholowych i Przeciwdziałania Narkomanii za 2021 rok. (Minuta 4:39 - 4:40)

Przewodnicząca  GKRPA  w  Narewce  B.  Niewiadomska-Golonko przedstawiła
Sprawozdanie  z  realizacji  Gminnego  Programu  Rozwiązywania  Problemów  Alkoholowych
i  Przeciwdziałania  Narkomanii  za  2021  rok.  Sprawozdanie  zostało  przyjęte  bez  uwag.
(Załącznik Nr 17)

Do  punktu  14-go.  Sprawozdanie  z  działalności  Gminnego  Ośrodka  Pomocy
Społecznej w Narewce w 2021 roku.(Minuta 4:40 - 4:41)

Przewodniczący rady wyjaśnił, że radni zapoznali się z przyjętym sprawozdaniem i nie
wnoszą uwag. (Załącznik Nr 18)

Do  punktu  15-go.  Sprawozdanie  z  działalności  GOK  i  świetlic  samorządowych.
Minuta 4:41 - 4:42)



Przewodniczący rady wyjaśnił, że radni zapoznali się z przyjętym sprawozdaniem i nie
wnoszą uwag. (Załącznik Nr 19) W tym miejscu radny J. Ciełuszecki wystąpił z wnioskiem o
podanie harmonogramu imprez kulturalnych w 2022 roku.  M. Siekierko – Dyrektor GOK
przedstawił wykaz imprez planowanych do realizacji w 2022 roku. 

Do punktu 16-go. Działalność turystyczna na terenie gminy. (Minuta 4:42 – 4:43) 

Przewodniczący rady wyjaśnił, że radni zapoznali się z przyjętym sprawozdaniem i nie
wnoszą uwag. (Załącznik Nr 20). 

Do punktu 17-go. Wolne wnioski. (Minuta 4:44 –  5:38)

Radna  W.  Bondaruk wyraziła  swoje  ubolewanie  w  związku  z  niewyodrębnieniem
funduszu  sołeckiego  i  zaapelowała  do  sołtysów  o  składanie  wniosków  w  wysokościach
przypadających  na  dane  sołectwo  w ramach  funduszu  sołeckiego.  Następnie  wystąpiła  z
zapytaniem  o  przedstawienie  zakresu  rzeczowego  przebudowy  sali  gimnastycznej  i
wyposażenia  punktu  rehabilitacji  ze  środków,  które  gmina  otrzymała  za  wysoki  stopień
szczepień p/w COVID-19. Kolejno wystąpiła o przedstawienie treści pisma firmy ANDREX w
sprawie kupna dzierżawionych nieruchomości oraz wystąpienie na piśmie do Pani Prezes GS
„Samopomoc  Chłopska”  o  wyjaśnienie  sprzedaży  bezpłatnej  gazetki  „Nad  Narewką”  w
sklepie spożywczym w Lewkowie Starym. Następnie ponowiła prośbę o przekazanie umowy z
BUDIMEX-em w sprawie remontu dróg gminnych.  

Przewodniczący Rady Gminy A. Romańczuk przedstawił pisma wpływające do Rady
Gminy  w  sprawie  wybudowania  drogi  dojazdowej  do  posesji  plebanii  oraz  zaproszenie
Prezydenta  Miasta  Białegostoku  T.  Truskolaskiego  na  spotkanie  poświęcone  koordynacji
działań  samorządowych  w  sprawach  związanych  z  pomocą  ukraińskim  uciekinierom.  (W
załączeniu).

Radny  S.  Sadowski  wyraził  podziękowanie  za  gaszenie  pożaru  w  Tarnopolu.
Następnie zaapelował o sprawdzenie hydrantów. Następnie wyjaśnił, że zamówione zostały
2 plansze „Projekt Rudnia” do świetlicy w Nowej Łuce i na Starym Dworze. 

Sołtys sołectwa Nowa Łuka M. Korolczuk zaapelowała o podcięcie gałęzi drzew na ul.
Leśnej i ul. Dębowej w Nowej Łuce. Następnie wnioskowała o ustawienie tablicy ogłoszeń
przy świetlicy w Nowej Łuce, a także na wniosek mieszkańców zaapelowała o ustawienie 2
sprzętów do ćwiczeń siłowych. 

Radna I. Maksymiuk wystąpiła z zapytaniem o wskazanie terminu rozpoczęcia prac
związanych z przebudową rotundy w Lewkowie Starym. 

Sołtys sołectwa Mikłaszewa P. Trusiewicz  podziękował za możliwość przekonywania
radnych do funduszu sołeckiego i wnikliwe przedstawienie tematu przez radną W. Bondaruk.
Następnie odniósł się do wypowiedzi Wójta, podkreślając, że sołtysi już przygotowują listę
pomysłów do wykonania.

Sołtys sołectwa Nowa Łuka M. Korolczuk  wystąpiła z zapytaniem o budowę placu
zabaw w Nowej Łuce. 

Sołtys sołectwa Narewka E. Kabać wyraziła podziękowania dla radnej W. Bondaruk,
za wnikliwe przedstawienie tematu przez radną W. Bondaruk. Poinformowała, że od dwóch
lat  występuje  z  wnioskiem  o  uporządkowanie  terenu  na  nieruchomości  naprzeciw  p.  I.
Skiepko.  Następnie  przy  ul.  Ogrodowej  26  –  gminnej  działce  znajdują  się  drzewa,  które
uszkadzają linię energetyczną. Kolejno zgłosiła niebezpieczny zakręt na ul. Mickiewicza i w



ślad za tym ustawienie znaku z ograniczeniem prędkości. Następnie wystąpiła z zapytaniem o
wskazanie  platformy  zamówień  publicznych,  na  której  zamieszczane  są  informację  o
przetargach i zamówieniach przetargowych. Wyjaśniła, że chodzi o posiłki do DDP, które nie
zostały zamieszczone na BIP.  Sekretarz Gminy J. Chomczuk wyjaśnił, że jest ogólnodostępna
platforma zakupowa,  na  której  zamieszczane  są  informacje  o  zamówieniach  publicznych.
Następnie sołtys sołectwa Narewka E. Kabać wystąpiła do radnych z zapytaniem, czy sołtysi
są potrzebni,  dlaczego nikt sołtysów nie słucha, nie konsultuje. Wójt wyjaśnił,  że decyzje,
które zapadają konsultowane są z radnymi, sołtysi są zawiadamiani o spotkaniach. 

Radna W. Bondaruk zaapelowała o systematyczne zamieszczanie informacji na BIP-
ie. Podkreśliła, że oferty rzeczywiście nie są kierowane do przedsiębiorców z terenu gminy i
w związku z tym nie mają możliwości wzięcia udziału. 

Sołtys sołectwa Mikłaszewa P. Trusiewicz  poparł wypowiedź sołtys Narewki E. Kabać
o  ignorowaniu  sołtysów.  Jako  przykład  podał  spotkanie  w  sprawie  likwidacji  przejazdu
kolejowego. Następnie wystąpił o przedstawienie terminów zebrań sołeckich. 

 Sołtys  sołectwa  Narewka  E.  Kabać  zaapelowała,  aby  w  informacji  o  zebraniach
wiejskich znalazła się wyraźna informacja z napisem „Zebranie wiejskie”. 

 Radna W. Bondaruk wystąpiła z zapytaniem, czy dla sołtysów nie uczestniczących w
obradach zostanie potrącona dieta.  Przewodniczący Rady udzielił  pozytywnej  odpowiedzi,
podkreślając, że potrącenie diety wynosi 20%. 

Wójt Gminy J. Gołubowski w odpowiedziach wyjaśnił:
Koszty  przebudowy  sali  gimnastycznej  i  rehabilitacji  są  to  koszty  szacunkowe  wg

kosztorysów.  Na  zapytanie  W.  Bondaruk  wyjaśnił,  że  wymieniona  zostanie  nawierzchnia
betonowa  na  sali  gimnastycznej  poprzez  jej  dostosowanie  do  zawodników,  a  także
odświeżenie ścian sali gimnastycznej. Odnośnie pomieszczeń rehabilitacji zakupione zostaną
urządzenia, pomieszczenia dostosowane zostaną do potrzeb osób korzystających Dodatkowo
wyjaśnił,  że  jeżeli  zostaną  środki  finansowe  to  wspólnie  zostanie  ustalony  sposób  ich
wydatkowania. W tym miejscu radna W. Bondaruk zaapelowała, aby z tych środków zakupić
urządzenia do ćwiczeń do świetlic na terenie gminy Narewka. Wójt wyjaśnił, że przychyla się
do wniosku w sprawie zakupu urządzeń wyjaśnił, że w planach jest zakup również innych
urządzeń np. tężnia. 

Następnie odniósł się do wypowiedzi sołtysa P. Trusiewicza, podkreślił, że nie jest w
stanie zapewnić wszystkiego, stara się wnioski realizować sukcesywnie. 

Odnośnie  BIP  wyjaśnił,  że  pracownicy  zostaną  zobowiązani  do  terminowego
zamieszczania informacji. 

Odnośnie  informacji  o  sprzedaży  gazetki  wyjaśnił,  że  gmina  wystąpi  o  udzielenie
wyjaśnień na piśmie. 

W  odniesieniu  do  udostępnienia  umowy  z  firmą  BUDIMEX  wyjaśnił,  że  umowa
zostanie  udostępniona.  W  sprawie  pisma  ANDREX  wyjaśnił,  że  dotyczy  ono  sprzedaży
dzierżawionych terminali i zostanie odczytane. 

Odnośnie hydrantów wyjaśnił,  że od piątku wszystkie hydranty będą sprawdzane.  
Odnośnie tablic wyjaśnił, że tablice zmieniają miejsce ustawienia i przez pewien okres

stoją w gminie Narewka, a przez inny w gminie Michałowo. Sołtys M. Korolczuk uzupełniła
wypowiedź. Wójt wyjaśnił, że tablice dot. Łuki docelowo mogą być tam ustawione. 

Odnośnie podcięcia gałęzi drzew jeżeli znajdują się na gruntach gminnych zostanie
wykonane,  ewentualnie  wniosek  przesłany  zostanie  do  Zakładu  Energetycznego.  Tablica
ogłoszeń zostanie ustawiona. 

Odnośnie siłowni sukcesywnie będą ustawiane w zależności od wniosków i sołtysów.



Odnośnie  rotundy  wyjaśnił,  że  pracownicy  zostaną  rozdysponowani
i zagospodarowanie terenu rozpocznie się niezwłocznie.  

Odnośnie  informacji  o  zebraniach  wiejskich  wyjaśnił,  że  ogłoszenia  zostaną  tak
przygotowane,  aby mieszkańcy wyraźnie widzieli  informacje. Planowany termin zebrań to
miesiąc kwiecień. 

Odnośnie posesji ul. Ogrodowa 26 wyjaśnił, że sprawa jest w toku i temat zostanie
załatwiony. W odniesieniu do pozostałych wyjaśnił, że są to prywatne grunta, jednak gmina
w  otoczeniu  pasa  drogowego  spróbuje  teren  uprzątnąć.  Następnie  uczulił,   że  gmina
monitoruje sytuację odnośnie nieruchomości, wysyłane są zgłoszenia do uprzątnięcia.   

Odnośnie ograniczenia prędkości  na zakręcie l.  Mickiewicza wystosowane zostanie
pismo na Policję w celu wprowadzenia wzmożonych kontroli. 

W tym miejscu  sołtys Narewki E. Kabać odniosła się do tematu bezpieczeństwa w
Narewce  i  zaproponowała,  aby  wyznaczyć  jedną  drogę  do  uczęszczania  przez  firmę
BUDIMEX. Wójt wyjaśnił, że droga została wpisana do remontu przez firmę BUDIMEX.

Odnośnie potrzeby posiadania sołtysów Wójt podkreślił, że sołtysi są potrzebni, bez
sołtysów samorząd nie ma racji bytu.  E. Kabać sołtys odniosła się do funduszu sołeckiego,
amfiteatru, rzeźb na terenie Narewki. Podkreśliła, że w gminie są różne trendy pomieszane
ze  sobą.  Sugerowała,  aby  rzeźby  stanęły  na  terenie  galerii,  a  nie  w  centrum  Narewki.
Podkreśliła, że najważniejsze są rozmowy. 

W tym miejscu odczytano pismo firmy ANDREX w sprawie sprzedaży dzierżawionych
terminali  (W załączeniu).  W. Bondaruk radna odniosła się do treści  pisma i  wyjaśniła,  że
temat był już przedmiotem obrad rady na które proponowana była kwota 9 mln złotych.
Obecnie z informacji które posiada, firma ANDREX jest w stanie zapłacić kilka razy więcej.
Podkreśliła,  że  to  jest  najbardziej  wartościowy  teren  który  przeznaczony  może  być  do
sprzedaży. Wójt wyjaśnił, że gmina jest na etapie wyłonienia rzeczoznawcy, który w sposób
rzeczywisty dokona wyceny tych gruntów.  

W.  Bondaruk  -  radna  wystosowała  podziękowanie  za  wykonanie  platformy  na
bocianie gniazdo w Skupowie. 

A. Gieryng  radna zaapelowała  o  udział  w Drodze Krzyżowej  w intencji  pokoju na
świecie, która odbędzie się 8 kwietnia br. w Narewce.

Wójt  wyjaśnił  że  platforma  na  bocianie  gniazda  wykonane  zostały  przez  firmę
BUDIMEX. 

Do punktu 18-go. Zamknięcie obrad XXXVII sesji Rady Gminy Narewka. (Minuta 5:39)

Wobec wyczerpania porządku dziennego Przewodniczący Rady zamknął obrady XXXVII
sesji.
Pełen  zapis  obrad  (transmisja  i  ścieżka  dźwiękowa)  dostępny  na  jest  stronie  Biuletynu
Informacji Publicznej Gminy Narewka w zakładce: Strona główna / Rada Gminy / Kadencja
2018-2023/Transmisje z obrad Rady Gminy /Transmisja z XXXVII Sesji Rady Gminy Narewka.
(Nagranie z transmisją obrad stanowi załącznik Nr 21).

Na tym protokół zakończono i podpisano.

Protokołowała:
Barbara Niewiadomska-Golonko 
Inspektor ds. Rady Gminy, Komisji Przewodniczący Rady: 

   Anatol Romańczuk


